



中文标题 🔻

检索

跨刊检索

铁皮石斛 \mathbf{F}_1 代苗期农艺性状研究

投稿时间: 2012-04-27 责任编辑: 点此下载全文

引用本文: 刘志高,朱波,斯金平,章晓玲,高亭亭,朱玉球,铁皮石斛F,代苗期农艺性状研究[J].中国中药杂志,2013,38(4):498.

DOI: 10.4268/cjcmm20130407

摘要点击次数:126

全文下载次数:91

作者中文名	作者英文名	单位中文名	单位英文名	E-Mail
<u>刘志</u> 高	LIU Zhi- gao	浙江农林大学 亚热带森林培育国 家重点实验室培育基地 浙江省铁 皮石斛产业技术创新战略联盟, 浙 江 临安 311300	A Nurturing Station for the State Key Laboratory of Subtropical Silviculture, Zhejiang Provinicial Strategic Allicance for Technical Innovation in Industry of Dendrobium officinale Natural Medicine, Lin'an 311300, China	
朱波	ZHU Bo	浙江农林大学 亚热带森林培育国家重点实验室培育基地 浙江省铁皮石斛产业技术创新战略联盟,浙江 临安 311300 丽水市农业科学研究院,浙江 丽水 323000	A Nurturing Station for the State Key Laboratory of Subtropical Silviculture, Zhejiang Provinicial Strategic Allicance for Technical Innovation in Industry of Dendrobium officinale Natural Medicine, Lin'an 311300, China Lishui Academy of Agricultural Sciences, Lishui 323000, China	
<u>斯金</u> 平	SI Jin-ping	浙江农林大学 亚热带森林培育国 家重点实验室培育基地 浙江省铁 皮石斛产业技术创新战略联盟, 浙 江 临安 311300	A Nurturing Station for the State Key Laboratory of Subtropical Silviculture, Zhejiang Provinicial Strategic Allicance for Technical Innovation in Industry of Dendrobium officinale Natural Medicine, Lin'an 311300, China	lssjp@163.com
<u>章晓</u> 玲	ZHANG Xiao-ling	浙江农林大学 亚热带森林培育国 家重点实验室培育基地 浙江省铁 皮石斛产业技术创新战略联盟, 浙 江 临安 311300	A Nurturing Station for the State Key Laboratory of Subtropical Silviculture, Zhejiang Provinicial Strategic Allicance for Technical Innovation in Industry of Dendrobium officinale Natural Medicine, Lin'an 311300, China	
<u>高亭</u> 亭	GAO Ting- ting	浙江农林大学 亚热带森林培育国 家重点实验室培育基地 浙江省铁 皮石斛产业技术创新战略联盟, 浙 江 临安 311300	A Nurturing Station for the State Key Laboratory of Subtropical Silviculture, Zhejiang Provinicial Strategic Allicance for Technical Innovation in Industry of Dendrobium officinale Natural Medicine, Lin'an 311300, China	
朱玉球	ZHU Yu- qiu	浙江农林大学 亚热带森林培育国家重点实验室培育基地 浙江省铁 皮石斛产业技术创新战略联盟,浙 江 临安 311300	A Nurturing Station for the State Key Laboratory of Subtropical Silviculture, Zhejiang Provinicial Strategic Allicance for Technical Innovation in Industry of Dendrobium officinale Natural Medicine, Lin'an 311300, China	

基金项目:浙江省重大科技专项(2012C12912-9)

中文摘要:目的:选育铁皮石斛优良交配组合。方法:选取4个种源26个优良亲本设计26个交配组合,测量统计各组合 F_1 代农艺性状,用DPS等软件分析数据。结果:不同交配组合 F_1 代家系间农艺性状存在显著差异,全同胞家系间变异显著高于半同胞家系,全同胞家系内变异显著低于半同胞家系:12个农艺性状简化为4个主成分,累计贡献率达84.13%,26个交配组合划分为6个类群,其中第V与第V类群综合性状表现较好。结论:在铁皮石斛杂交优势利用时,应重视杂交亲本的选择与控制,开展全同胞 F_1 代选择与利用比半同胞能获得更高的遗传增益,家系内一致性更好;在参试的26个家系中,初步筛选出8个苗期农艺性状较好的全同胞家系(83×34,66×9,68×2,91×69,66×65,69×91,17×66,66×17)。

中文关键词: (b) (b) (c)

视频推荐

赵海誉博士——质谱分析在中药码进展

▶ 推荐文章

组分中药应重视制剂学方面的研究

专 家

斯金平教授简介

Abstract:Objective: To select superior mating combinations from different F_1 generations of *Dendrobium officinale*. Method: Twenty-six superior parents from four provenances were selected to make up 26 mating combinations. The agronomic traits of different F_1 generation were measured, counted, and analyzed by DPS software. Result: There were significant differences between different mating combinations among F_1 generations. The variation among full-sib families was significantly higher than that among half-sib families, while the variation inside full-sib families was significantly lower than that inside half-sib families. Twelve agronomic traits were simplified into four principal components, of which the accumulative contribution rate was 84.127 3%. Twenty-six mating combinations have been divided into six groups, plants from the fifth and sixth group grew much better than the others. Conclusion: The selection of parents should be emphasized by using hybrid vigor. There were higher genetic gains and superior uniformity inside families when selection and breeding occurs in full-sib families than in half-sib families. Eight superior full-sib families ($83 \times 34,66 \times 9,68 \times 2,91 \times 69,66 \times 65,69 \times 91,17 \times 66,66 \times 17$) have been selected which showed a good agronomic traits of seedlings.

查看全文 下载PDF阅读器

相关阅读				
评论				
发表评论				
姓名:	(可选)			
OICQ:	(可选)			
E- Mail:	(可选)			
MSN:	(可选)			
主页:	(可选)			
评论标题:	(可选)			